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 العقود الخاصة

Special Contracts 

 

 تعريف العقود الخاصة .1

 .ًُ ػقْد هحذدة ًظوِا القاًْى بٌصْص خاصت، تختلف ػي الؼقْد الؼاهت التً تخضغ للقْاػذ الؼاهت للؼقْد

 .ّتشول هثلًا ػقذ البٍغ، الإٌجار، الشرمت، الْمالت، القرض، الوقاّلت ّغٍرُا

Definition: 

Special contracts are specific contracts regulated by particular legal provisions. They differ 

from general contracts, which are governed by general rules. Examples include: sale, lease, 

partnership, agency, loan, and contracting. 

 

 Main Types of Special Contracts | أهم أنواع العقود الخاصة .2

 :(Contract of Sale) عقذ البيع. أ

 .ٌٌتقل بوْجبَ هلل شًء هؼٍي هي البائغ إلى الوشتري هقابل ثوي

Transfers ownership of a specific item from the seller to the buyer in exchange for a 

price. 

 :(Lease Contract) عقذ الإيجار. ب

 .ٌوٌح الوؤجر للوستأجر حق الاًتفاع بشًء هقابل أجر هحذد ّلوذة هحذدة

Gives the lessee the right to use something in return for a fixed rent and for a set period. 

 :(Partnership Contract) عقذ الشركة. ج

 .ٌتفق شخصاى أّ أمثر ػلى الوساُوت فً هشرّع هشترك بِذف تحقٍق الربح ّتقاسن الٌتائج

An agreement between two or more people to contribute to a joint enterprise with the 

aim of making profit. 



 :(Agency Contract) عقذ الوكالة. د

 .للقٍام بؼول قاًًًْ ًٍابت ػٌَ (الْمٍل)الطرف اَخر  (الوْمل)ٌفْض أحذ الأطراف 

One party (the principal) authorizes another (the agent) to act on their behalf. 

 :(Loan Contract) عقذ القرض. هـ

 .ٌقْم فٍَ الوُقرِض بتسلٍن الوال أّ الشًء للوستؼٍر هغ التسام الوستؼٍر بردٍ

The lender gives money or an item to the borrower, who must return it later. 

 :(Contracting/Work Contract) عقذ المقاولة. و

 .ٌتؼِذ فٍَ أحذ الأطراف بئًجاز ػول هؼٍي لطرف آخر هقابل أجر

One party commits to performing a specific task for another party in exchange for 

payment. 

 

 أهمية العقود الخاصة في القانون الجزائري .3

 .القاًْى الوذًً الجسائري ًظن الؼقْد الخاصت فً هْاد هفصلت لتْفٍر حواٌت قاًًٍْت دقٍقت للأطراف

 .موا ٌراػى فٍِا التْازى بٍي هصالح الطرفٍي، ّالالتسام بالٌٍت التؼاقذٌت

Importance in Algerian Law: 

Algerian civil law regulates special contracts with detailed provisions to protect the parties. It 

ensures balance of interests and respect for contractual intent. 

 

 Legal Terminology | المصطلحات القانونية

 English العربية

 Special Contracts الؼقْد الخاصت

 Contract of Sale ػقذ البٍغ

 Lease Contract ػقذ الإٌجار

 Partnership Contract ػقذ الشرمت



 English العربية

 Agency Contract ػقذ الْمالت

 Loan Contract ػقذ القرض

 Work Contract / Contracting ػقذ الوقاّلت

 Lessor الوؤجر

 Lessee الوستأجر

 Principal الوْمل

 Agent الْمٍل

 


